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 הישיבה השלוש מאות ואחת עשרה — 
השלוש מאות ושתים עשרה )שיא—שיב(

ביום כ"ט באב התשס"ט )19 באוגוסט 2009( בשעה 13:00, בבית האקדמיה ללשון העברית.

הישיבה השלוש מאות ואחת עשרה )שיא(

החברים ארי אבנר, משה אזר, אילן אלדר, יהושע בלאו, יעקב בן־טולילה,  הנוכחים: 
משה בר־אשר )היו"ר(, אסתר גולדנברג, גדעון גולדנברג, אהרן דותן, 
עמינדב דיקמן, אבי הורביץ, אברהם טל, דוד טלשיר, חיים כהן, קציעה 
כ"ץ, אהרן ממן, שלמה נאה, שמא יהודה פרידמן, מנחם קיסטר, שמעון 

שרביט;
החברים־היועצים יוחנן ברויאר, גיל הראבן, יוסף עופר, משה פלורנטין,   

עפרה תירוש־בקר;
מנכ"לית האקדמיה טלי בן־יהודה.  

הצעת התקציב לשנים 2009—2010 סדר היום: 

הצעת התקציב לשנים 2009—2010

מ' בר־אשר: שלום רב, אני מתנצל על קיום הישיבה בסוף הקיץ, אבל אנחנו חייבים 
להגיש למשרד האוצר את התקציב המאושר לשנת 2009. בתקציב 2010 עשויים לחול 

שינויים, אבל גם בו עלינו לדון.
לפני שנתחיל בדיון אני רוצה לספר לכם בקצרה את המוצאות אותנו. כידוע לכם, 
בעקבות ההתערבות של ראשי הממשלה הקודמים הצלחנו בשנים האחרונות — גם אם 
בדיעבד — להעלות את המימון הממשלתי מחמישה לתשעה מיליוני שקלים. ואולם 
נתקלנו בזלזול ובעוינות מצד הנהלת משרד המדע, התרבות והספורט ומצד השר 
מג'אדלה שעמד בראש המשרד. לצערי גם במשרד האוצר שיתפו עמם פעולה. וכך 
נתבשרנו ערב תשעה באב כי בתקציב 2009 ו־2010 נחזור לתקציב מלפני כמה שנים 

של חמישה וחצי מיליון שקלים בלבד, בלי השלמות למפרע.
אני רוצה לציין לשבח מרובה את מזכיר הממשלה ואת יועץ ראש הממשלה, שקיבלו 
אותי מיד לפגישה והודיעוני שלא יהיה כדבר הזה. גם מנכ"ל משרד החינוך היה מעורב 
בעניין כיוון שהייתה לנו תקווה להתנתק ממשרד התרבות ולחסות תחת המועצה 
להשכלה גבוהה. במשרד החינוך תמכו במהלך, אבל כמובן לא קיבלנו את הסכמת 
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השר מג'אדלה. מכל מקום פניתי בעניין תקציב האקדמיה ל־15 שרים וחברי כנסת, 
ובכוחות משותפים הצלחנו להחזיר את המימון הממשלתי לשנת 2009 לתשעה מיליוני 
שקלים. לפי שעה עומד המימון הציבורי לשנת 2010 על שמונה מיליוני שקלים, 
 אבל היום דיברתי שוב עם מזכיר הממשלה, והוא הבטיח לי שגם מיליון השקלים 
החסרים — תקציב הפיתוח — יוחזרו. עם זאת כל עוד לא קיבלנו על כך הודעה רשמית, 

אבקש מכּם לאשר ל־2010 את שתי האפשרויות: עם תקציב הפיתוח ובלעדיו.
נפתח בתקציב 2009 העומד בסך הכול על עשרה מיליוני שקלים: תשעה כאמור ממשרד 
התרבות ועוד מיליון מהכנסות עצמיות, ובהן השכר שאנו מקבלים מרשות השידור על 
יועצי הלשון העובדים שם והתמורה המתקבלת משירותי ההוצאה לאור של האקדמיה, 

ממכירת ספרים ומינוי ל"מאגרים" ומימי העיון וההשתלמויות שמועברים כאן.

ט' בן־יהודה: אני רוצה להפנות את תשומת לבכם לירידה ב־2009 בתמורה על שירותי 
הייעוץ הלשוניים מרשות השידור. זאת משום שנתן נחמיאס, יועץ הלשון בטלוויזיה 

החינוכית, פרש ורשות השידור סירבה למנות לו מחליף מטעמנו.

מ' פלורנטין: ההכנסה על מכירת הספרים ועל המינוי למאגרים ניתנת בסעיף אחד. 
האם אפשר לדעת כמה כסף מתקבל ממאגרים? אני שואל זאת מכיוון שאני מחזיק בדעה 
שהכניסה למאגרי המילון ההיסטורי צריכה להינתן לציבור חינם, שהרי המימון למפעל 

המילון ההיסטורי מגיע מכספי הציבור והעבודה נעשית במידה רבה למען הציבור.

מ' בר־אשר: על השאלה תענה המנכ"לית, אבל אני רוצה לציין שאחד מתנאי האוצר 
להגדלת התקציב הוא הגדלת ההכנסות העצמיות בכל דרך שהיא. אגב, גם משרד 
האוצר וגם משרד התרבות משבחים את האקדמיה על החסכנות שלה בהשוואה לנעשה 

במוסדות אחרים.

ט' בן־יהודה: מדובר בכעשרים אלף שקל. העניין שהעלית צריך דיון לעצמו. רק 
אומר שכדי שאתר יהיה בחינם הוא צריך מממן. האתר החדש שלנו יהיה ידידותי יותר 

למשתמש, ואני מקווה שנמצא גורם מממן שבעזרתו יוצע האתר חינם לכל דורש.

א' ממן: אין הרבה מדורים שאפשר לכמת את הערך הכלכלי שלהם. אבל יש פער 
 גדול בין סעיף ההוצאות של מדור ההוצאה לאור לסעיף ההכנסות שהוא דל יחסית. 

מדוע?

מ' בר־אשר: ההוצאה לאור עובדת בראש ובראשונה על פרסומי האקדמיה. לו העבודה 
הזאת הייתה נעשית מחוץ לאקדמיה, הייתה עלותה פי שניים וחצי. ואולם לא תמיד 
יש בהוצאה לאור עומס עבודה, ולכן היא מקבלת עליה להוציא לאור ספרים נוספים — 
"מחקרים בלשון", "מסורות", ספרים של המכון למדעי היהדות ועוד. הסכום המופיע 
בסעיף ההכנסות הוא התגמול על עבודות חוץ אלה, וזהו רווח כמעט נקי משום שעובדות 

ההוצאה לאור מועסקות ממילא.
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ט' בן־יהודה: אם מביאים בחשבון גם את שכר העבודה של עובדות ההוצאה לאור, 
הפער בין ההוצאות להכנסות גדול אף יותר ממה שנראה במבט ראשון. נקודת המבט 

איננה כלכלית שהרי הוצאת פרסומים מדעיים איננה כלכלית.

א' ממן: אבל לנו, חברי האקדמיה שמאשרים את התקציב, חשוב לדעת את העלויות 
לאשורן. הייתי מבקש שבשנים הבאות יוצג לנו מסמך מפורט יותר.

א' דותן: רציתי לשאול על סעיף הפיתוח. למה מיועד הכסף?

מ' בר־אשר: הגענו למצוקת מקום בלתי אפשרית ונבחנות כמה אפשרויות לפתרהּ. 
אפילו שקלנו לרכוש קרוון ולהעמידו מאחור. יש תקווה שבעתיד תועבר האקדמיה עם 
הספרייה הלאומית למה שמכונה מתחם הלאום, לא רחוק מהאוניברסיטה. גם לזה נצטרך 
כסף. גם שרון וגם אולמרט תמכו בכך, אבל הבעיה — כתמיד — היא עם משרד האוצר.
בעיה שטרם מצאה את פתרונה היא דרישת העירייה לתשלום ארנונה. התברר 
שהאוניברסיטה חייבת לעירייה עשרות מיליוני שקלים על ארנונה שלא שולמה במשך 
שנים. האוניברסיטה מצדה ניסתה להפחית את חובהּ בהפנותה את העירייה למוסדות, ובהם 
האקדמיה, המתארחים בקמפוסים השונים. דרישת העירייה היא לתשלום רטרואקטיבי 
משנת 2003 של שלושה מיליוני שקלים, ואני מקווה שנצליח להקטין מאוד את הסכום 
הזה, שהרי לפי חוק האקדמיה, הממשלה צריכה לעמוד בכל הוצאותיה של האקדמיה. 
חבר הכנסת אורי אורבך הגיש הצעת חוק שאמורה לפטור את האקדמיה מתשלום 

הארנונה, והיא תידון בספטמבר בוועדת השרים לענייני חקיקה.

י' עופר: אם כן היכן עומדות תכניות האקדמיה לבינוי?

מ' בר־אשר: בינתיים הקפאנו את התכניות עד שהתמונה תתבהר ונדע מה הסיכוי 
שנעבור מכאן. הבעיה היא שבכל פעם שנדמה לנו שמושגת התקדמות, הממשלה 
מתחלפת והדברים חוזרים לנקודת המוצא. ייתכן שנפנה לנשיא המדינה בבקשת עזרה.

א' ממן: האם יש התקדמות בפרויקט הדיגיטציה של "לשוננו"? כתבי עת אחרים, כגון 
"תרביץ" ו"ציון", כבר החלו להיסרק.

מ' בר־אשר: הפרויקט טרם החל בגלל עלותו.

א' ממן: הייתה הצעה שקרן "יד הנדיב" תממן את הסריקה.

ט' בן־יהודה: ההצעה לא הבשילה למעשים.

מ' בר־אשר: הקרן התחייבה לממן 45% מבניית הספרייה הלאומית, וקרוב לוודאי 
שהיא לא תקבל עליה פרויקט נוסף.
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אם תמו השאלות, אבקש מהמליאה לאשר את התקציב לשנים 2009 ו־2010. אשר 
לתקציב 2010, יש סיכוי כאמור שיחולו בו שינויים. לפי מזכיר ההמשלה ייתכן מאוד 
שהתקציב יעלה משמונה לתשעה מיליוני שקלים. מיליון השקלים הנוספים מיועדים 
לפיתוח. אבקש מכם לאשר גם את האפשרות הזאת כדי שלא אצטרך לכנס את המליאה 

בשנית בחודש הבא. נצביע תחילה על תקציב 2009.

ה ע ב צ ה
בעד אישור התקציב לשנת 2009 — רוב גדול.

בעד אישור התקציב לשנת 2010, ובכללו האפשרות שמיליון ש"ח נוספים יעברו 
לפיתוח — רוב גדול.

אושר תקציב האקדמיה לשנת 2009 ולשנת 2010.

התקציב המפורט — ראו בנספח, עמ' 318—319, 320—321.
]הערת העורך: תקציב 2010 נידון שוב בישיבה שיז, ביום כ"ד במרחשוון תשע"א )1 בנובמבר 

2010(, ואושר סופית בישיבה שיט, ביום כ"ו בשבט תשע"א )31 בינואר 2011(.[

מ' בר־אשר: אני מודה לכל החברים, והישיבה הזאת נעולה.

הישיבה השלוש מאות ושתים עשרה )שיב(

]ישיבה לחברים מלאים בלבד[

החברים ארי אבנר, משה אזר, אילן אלדר, יהושע בלאו, יעקב בן־טולילה,  הנוכחים: 
משה בר־אשר )יו"ר(, אסתר גולדנברג, גדעון גולדנברג, אהרן דותן, עמינדב 
דיקמן, אבי הורביץ, אברהם טל, דוד טלשיר, חיים כהן, קציעה כ"ץ, אהרן 

ממן, שלמה נאה, שמא יהודה פרידמן, מנחם קיסטר, שמעון שרביט;
מנכ"לית האקדמיה טלי בן־יהודה.  

בחירות סדר היום: 

בחירות

פרופ' משה בר־אשר נבחר לנשיא האקדמיה לתקופת כהונה נוספת לשנים תש"ע—תשע"ג.
פרופ' אהרן ממן נבחר לסגן נשיא האקדמיה.

פרופ' יוחנן ברויאר, ד"ר מרדכי מישור ופרופ' שמואל )סטיב( פסברג נבחרו לחברים 
מלאים.

ד"ר יואל אליצור ופרופ' דוד רוזנטל נבחרו לחברים־יועצים.
פרופ' אהרן בר־אדון נבחר לחבר כבוד.


